
ÒLa ilálusi� que ten�em s'ha prostitu�tÓ

Joan Sala repassa els primers anys de la democr�cia a Olot i diu que el proc�s sobiranista

pot ajudar a recuperar la ilálusi� d'aquell moment

Sala, fotograf iat a la pla巽a Major d'Olot. Foto: J.C.

Va presidir el primer consistori de l'etapa democr�tica a Olot. La

ilálusi� generada per l'esperan�a de poder decidir el futur de la

ciutat despr�s de 40 anys de dictadura franquista va facilitar que

sis par tits, sense pactes escrits, fessin un govern d'unitat.

Com descriuria el panorama de l'inici de la democr�cia?Va ser un

moment molt impor tant i em veig for�a incapa� de transmetre a les

noves generacions com era aquell ambient, l'esperit i el que

signif icava.Intenti-ho.Cal tenir en compte que hav�em viscut amb els

drets c�vics trepitjats i una �poca molt trista i grisa a causa del

franquisme. L'ober tura va signif icar la sensaci� de lliber tat,

d'acostar-nos a Europa i, sobretot, que el futur de les comunitats

passava a estar en mans de la gent. El qui ha nascut ja en

democr�cia i lliber tat considera que s�n drets que no es poden

discutir.Com era Olot en aquests moments?Era una ciutat molt m�s

a�llada que ara, molt mal comunicada, una poblaci� petita, en una

comarca petita i molt tancada. Hi havia, per�, molts valors

impor tants com ara la mobilitzaci� ar t�stica, una realitat econ�mica

amb molts emprenedors, una gran quantitat de gent amb

iniciatives i tot plegat compor tava un nivell de vida impor tant. En

l'�mbit de Catalunya, no obstant aix�, la impor t�ncia era molt

minsa. Tot el que eren obres p�bliques, ajudes, activitats... quedava

en mans del governador de torn. I, en aquest sentit, Olot havia

estat molt maltractada.Vost� accedeix a l'alcaldia despr�s de les primeres eleccions democr�tiques?S�, per�

havia estat a l'oposici� al consistori anterior, governat per l'alcalde Malibran, amb vista a una nova

democr�cia.Per qu� va decidir fer pol�tica?La majoria de la poca gent que es dedicava a la pol�tica, excepte els

funcionaris i els c�rrecs del r�gim, ten�em altres ocupacions. Vam veure que per primera vegada pod�em

comen�ar a interpretar all� que volia la gent i colálaborar en una obra colálectiva.Creu que aquest esperit ha

perdurat?No, ara �s diferent. Abans, la gent entrava en pol�tica, amb una marcad�ssima vocaci� de servei, no s'hi

veia possibilitat de viure'n. Jo tenia la meva vida a Olot i pensava b�sicament en aquest espai de l'activitat

pol�tica.I van fer un govern de concentraci�. Per qu�?Els resultats de les eleccions van donar un panorama molt

dispers quant a sensibilitats, amb sis par tits que van obtenir representaci�, i es va produir un fenomen que va

distorsionar les expectatives amb els bons resultats del grup independent de Ros de Castro. Van ser els segons

m�s votats. CiU va obtenir sis regidors; els independents, cinc; el PSC, quatre; UDC, tres; ERC, dos, i el PSUC,

un. Amb la pura teoria pol�tica a la m�, era ingovernable. Jo vaig ser escollit alcalde per l'abstenci� de dos grups

despr�s de no obtenir una majoria clara.Vost� va encap�alar una llista de CiU.S�, jo era de CDC. Vaig ser alcalde

quatre anys i dos o tres anys despr�s, vaig deixar el par tit.Per qu�?No era gaire actiu en l'�mbit de par tit.

Recordo que, en un acte a la Fira de Sant Lluc, on estava convidat, vaig manifestar la meva opini� que

s'acostaven temps de crisi i que Olot estaria molt perjudicada per no tenir les infraestructures necess�ries. Pere

Macias em va acusar de provocar mals auguris. Vaig deixar el par tit. Desgraciadament, vaig tenir ra�.Valori com

es va viure l'aplicaci� de la democr�cia des de dins de l'Ajuntament.Van ser uns temps de molta ilálusi�, de



gaireb� euf�ria i, f ins i tot, potser hi havia un cer t grau d'ingenu�tat. L'administraci� va ser m�s dif�cil, perqu� els

recursos eren petits i vam seguir una pol�tica f iscal molt curosa per no carregar a l'esquena dels ciutadans

determinades inversions. Va ser una �poca austera, per� es van fer moltes m�s coses que f ins aleshores.De fet,

el f inan�ament dels ajuntaments no �s un tema resolt encara.No es pot fer una an�lisi per separat i exclusiva de

tots els nivells de l'administraci�. Els ajuntaments encara s�n els germans pobres, tot i que n'hi ha que han fet

disbauxes. Passa, per�, que les administracions han de ser el m�xim de redu�des possible. Quan se'ls donen

molts recursos, sense arribar a la corrupci�, que �s un altre tema, s'arriben a fer disbauxes impor tants i aix� ho

paga el ciutad�. Quan era alcalde, si hagu�ssim fet un r�nquing d'empreses amb l'Ajuntament incl�s, aquest no

hauria estat el primer lloc. Segurament, ara �s la primera empresa. Alg� pensa que aix� �s desitjable, per� jo

crec que t� una cer ta connotaci� de frac�s. Les empreses s�n les que han de crear riquesa.A Olot, hi veu alguna

d'aquestes disbauxes?Atesos els temps que s'acostaven, per exemple, en el nou arxiu i la sala polivalent del

Tor�n �s dif�cil justif icar la inversi� en relaci� amb la rendibilitat social que t�. A molts altres llocs d'Europa, hi ha

edif icis p�blics que tampoc no estan justif icats.Quins problemes va haver d'afrontar el seu consistori?El m�s

impor tant que vam haver de fer va ser la revisi� del pla general d'urbanisme. Aquesta modif icaci� va obrir la

por ta a poder fer un grapat d'obres molt necess�ries. Les altres coses van ser m�s normals, com ara l'asfaltat

de carrers, millores en l'enllumenat p�blic i vam incrementar el patrimoni amb la compra de la casa Malagrida i la

de Can Trincheria.Els sectors m�s conservadors, els que havien estat m�s propers al r�gim anterior, com van

reaccionar?No hi va haver cap problema. Hi havia persones que volien coses m�s revolucion�ries i d'altres que

ho volien com abans. No hi va haver cap tensi� especial, nom�s cosetes.Com la supressi� del Ball Pla?Nosaltres

vam posar f i al Ball Pla, i jo no vaig assistir mai a les misses del Tura de les festes. S�n coses que ara no tenen

sentit, per� que en aquell moment s�, perqu� hav�em viscut la vinculaci� de l'Esgl�sia al r�gim. Per mi tenia sentit

marcar aquesta separaci�. Va ser molt ef�mera, perqu� l'altre Ajuntament ho va recuperar.Si li demano que faci

una an�lisi de l'evoluci� de la cultura democr�tica f ins ara, qu� en dir�?Que s�c absolutament cr�tic amb la

qualitat de la democr�cia d'aquest pa�s. �s el trencament amb brutalitat de les ilálusions que hav�em alimentat en

aquell moment. Els mecanismes democr�tics s'haurien d'haver revisat. Tenien sentit perqu� ven�em d'on ven�em,

per� no hem estat capa�os d'evolucionar i han quedat en mans de gent que els utilitza de manera personal. El

poder queda en mans d'uns par tits i d'un nombre molt redu�t de persones que hi manen. Aix� �s una cessi� de

poder a un grup de persones conxorxades amb els poders econ�mics. �s un frac�s molt impor tant de la nostra

democr�cia.Qu� proposa?S'ha de ser molt cur�s amb els mecanismes de poder. Aquell temps, quan es

constitu�a la Diputaci�, hi �rem tots els grups amb m�s o menys par ticipaci�, amb difer�ncies molt notables,

perqu� es parlava m�s pol�ticament que als ajuntaments. Hi havia dos temes, per�, amb acord absolut. L'un era

que les diputacions havien de desapar�ixer i passar a la Generalitat. L'altre, que s'havia de limitar la durada dels

mandats dels alcaldes. En un pa�s on un personatge al poder com Alfonso Guerra diu ÒQuien se mueva no sale

en la fotoÓ i no passa res, ho diu tot.Quina valoraci� fa de la situaci� pol�tica actual del pa�s?A Catalunya,

l'element central �s el proc�s independentista, amb una for�a espectacular. Personalment, crec que hi ha dos

fen�mens, un de clar�ssim, que �s el moviment independentista en si mateix, l'aspiraci� del pa�s a exercir el dret

d'administrar-se a si mateix, que comen�a a ser irreversible. A la vegada que passa aix�, hi ha la manera com

s'ha produ�t, f ins ara, que posa en relleu que �s un moviment que torna a dirigir la societat civil, amb una for�a i

una pot�ncia que no t� cap administraci� ni par tit, i aix� ilálusiona. Cap administraci� omple de gent 400

quil�metres de carreteres.Vaja que, en cer ta manera, tornem al principi.S�. Aquesta reclamaci� del poder per

par t de la gent em torna a l'inici de la democr�cia, a la ilálusi� que ten�em nosaltres i que s'ha prostitu�t de manera

escandalosa.Alguna recepta?Tinc f ills de m�s de 20 anys. La seva generaci� d�na per fet que hi ha drets

ineludibles, per� no estan acostumats a haver-los de defensar.Quines opcions hi veu vost�?Dues opcions. La

menys traum�tica �s continuar com estem, per� aix� suposa condemnar el pa�s a l'agonia. L'altra �s la ruptura i

anar cap a un estat nou. �s un cam� dolor�s i traum�tic, per� aix� deixaria el futur del pa�s en mans de les noves

generacions. Si ho aconsegueixen, seria un error pensar que tot est� solucionat. Caldr� fer moltes coses en el

dia a dia perqu� aix� funcioni.Cal un govern de concentraci�?En l'�mbit de pa�s, seria desitjable una

concentraci� de par tits. �s complicat avan�ar quina forma hauria de tenir el futur estat i com s'hauria

d'organitzar. Primer s'ha de tenir. Traslladar aix�, per�, a una entesa amb Espanya �s impensable.Com valora



l'evoluci� de la ciutat?Ha evolucionat molt positivament com a ciutat. En comunicacions, no t� res a veure; els

serveis s�n molt bons i, en el terreny econ�mic, nota moltes de les dif icultats evidents que t� el pa�s, per�

conserva la capacitat de crear empreses.
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